



السيرة العلمية والذاتية

- ١- الاسم الرباعي : محمد قاسم سعيد حبيب •
- ٢- محل وتاريخ الولادة : ديالى – بعقوبة – ١٩٧٨ •
- ٣- الحالة الاجتماعية : متزوج •
- ٤- عنوان السكن : ديالى – بعقوبة •
- ٥- رقم الهاتف : ٠٧٩٠٤٥٢٢٩٠٠ •
- ٦- البريد الإلكتروني: mks765031@gmail.com •
- ٧- المؤهلات العلمية:
 - أ- بكوريوس في اللغة العربية من كلية العلوم الاسلامية – جامعة بغداد - ١٩٩٩ - ٢٠٠٠ م •
 - ب- ماجستير في اللغة العربية وآدابها (النحو العربي) من كلية العلوم الاسلامية- جامعة بغداد، بالامر الجامعي المرقم (١١٣٨٩) في ٢٨/١٠/٢٠٠٣ م •
 - ت- دكتوراه في اللغة العربية وآدابها (النحو العربي) من كلية الآداب في الجامعة العراقية، بالامر الجامعي المرقم (دع/٣٨٣) في ١٣/٧/٢٠١٤ م •
- ٨- اللقب العلمي : استاذ مساعد، بالامر الجامعي المرقم (٥١٢١) في ١٦/٤/٢٠١٦ م •
- ٩- التخصص العام : اللغة العربية / فرع اللغة •
- ١٠- التخصص الدقيق: اللغة والنحو العربي •
- ١١- التأليف العلمي:
 - البحث التكميلي الاول بعنوان (الردود النحوية الواردة في شرح التصريح للشيخ خالد الازهري ت ٩٠٥ هـ ، بأشراف الدكتور هشام ابراهيم الحداد •
 - البحث التكميلي الثاني بعنوان (الردود النحوية الواردة في شرح جمل الزجاجي لابن عصفور الاشبيلي ت ٦٦٩ هـ ، بأشراف الدكتور هشام سعيد النعيمي •
 - المباحث اللغوية في كتاب الإعلام بفوائد الأحكام لابن الملقن ت ٨٠٤ هـ ، اطروحة دكتوراه، بأشراف الدكتور محمد يحيى سالم •
 - النداء عند علماء العربية •
 - غير دراسة نحوية •

- ردود ابن الطراوة على النحاة في شرح الإفصاح .
 - من مظاهر توظيف القراءات القرآنية في المعاجم العربية أثر اختلاف البنى في تعدد المعاني المعجمية – بحث في لسان العرب (بحث مشترك) .
 - قراءة علي بن الحسين (عليهما السلام) دراسة نحوية لغوية (بحث مشترك) .
- ١٢- الخبرة التدريسية :

- عضو هيئة التدريس في قسم اللغة العربية في كلية التربية الأساسية، جامعة ديالى، منذ تاريخ المباشرة في ٢٠٠٦/١/٩م، بناءً على أمر التعيين الوزاري المرقم (٢٠٤٧٧) في ٢٦/١٢/٢٠٠٥م، والامر الجامعي المرقم (١٦٤) في ٢٠٠٦/١/٧م . ودرس المواد الآتية :
 - مادة النحو المرحلة الثالثة والرابعة .
 - مادة المعجم المرحلة الاولى .
 - مادة تحسين الاداء المرحلة الثانية .
 - الإشراف والمناقشات :
 - الإشراف على (١) من طلبة الماجستير .
 - الخبرات العلمية:
 - قوّم لغويا على (٣) رسائل ماجستير .
- ١٣- الندوات والمؤتمرات :

- عضو في اللجنة التحضيرية للمؤتمر العلمي الرابع لمناقشة بحوث تخرج طلبة المرحلة الرابعة في كلية التربية الأساسية/جامعة ديالى للعام ٢٠١٥م .
 - المشاركة في لجان المؤتمر العلمي السابع الذي اقيم في كلية التربية الأساسية /جامعة ديالى، للعام ٢٠١٦م .
- ١٤- المناصب التي شغلها قبل التعيين على ملاك وزارة التعليم العالي والبحث العلمي:

- معاون مسؤول المركز الدراسي لكلية التربية المفتوحة الذاتية لمحافظة ديالى ، بالامر الاداري المرقم (٥٣٣/١/٢) في ١٢/٤/٢٠٠٥م .
- ١٥- المناصب التي شغلها بعد التعيين على ملاك وزارة التعليم العالي والبحث العلمي:

- مدير البحث والتطوير في كلية التربية الأساسية/جامعة ديالى، بالامر الاداري المرقم (٨٤٧) في ١٤/٦/٢٠٠٦م .
- مقرر قسم اللغة العربية للدراسة الصباحية والمسائية في كلية التربية الأساسية /جامعة ديالى، بالامر الاداري المرقم (٣٢٥١) في ٢٠/١١/٢٠١٤م .

١٦ - كتب الشكر الحاصل عليها :

اولاً: معالي وزير التعليم العالي والبحث العلمي:

- كتاب الشكر ذو العدد (٥٩١/د) في ٢٠١١/٢/٦ م .
ثانياً: السيد رئيس الجامعة:

- كتاب الشكر ذو العدد (١٩٨٤١) في ٢٠١٣/١٢/٣١ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٧٠٠٧) في ٢٠١٦/٥/١٦ م .
ثالثاً: السيد عميد الكلية:

- كتاب الشكر ذو العدد (١٨٦٨) في ٢٠٠٩/٧/٢٧ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٢٣٤٣) في ٢٠٠٩/٩/٢٩ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٦٧) في ٢٠١٠/٣/١٦ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٢٦٦) في ٢٠١١/١/٢٦ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٢٩٠٢) في ٢٠١٥/١٠/٢٦ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (١٦٧٦) في ٢٠١٥/٥/٣١ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٦١٦) في ٢٠١٦/٢/١٠ م .
- كتاب الشكر ذو العدد (٧٦١) في ٢٠١٦/٢/٢١ م .

رابعاً: جهات أخرى:

- كتاب شكر ذو العدد (٣٧٧٧) في ٢٠١٥/٥/١٩ ، موجّه من قبل السيد
رئيس مجلس محافظة ديالى .



Curriculum vitae and scientific

- 1-Full name: Mohammed Kasem Said Habib
- 2-Shop And the date Birth: Diyala-Baquba-1978
- 3-Social status: Married
- 4-Home Adress: Diyala-Baquba
- 5- Telephone number:07904522900
- 6- E-mail: mks765031@gmail.com
- 7- Qualifications
 - Bachelor In the Arabic language From the College Islamic sciences- Baghdad University-1999-2000
 - M.A In the Arabic language And Literature(Arabic grammar) From the College Islamic sciences- Baghdad University- About it University No(11389) at 28-10-2003
 - Doctorate In the Arabic language And Literature (Arabic grammar) From the College Literature at Iraqi University-- About it University No(DA-383)at13-7-2014
- 8-TitleGlobal: professor Assistant- About it University No(5121) at 7-4-2016
- 9- Specialization Year: The language Arabic- a branch The language
- 10- Specialization Flour: The language and Grammar Arabi
- 11- Authoring Global:

-Search The first supplementary Entitled(Replies grammatical Contained in the statement explained Sheikh Khaled al-Azhari) Under the supervision of Dr-Hisham Ibrahim Haddad

-Search the second supplementary Entitled(Replies grammatical explanation contained in the glass sentences Ibn Asfour Seville - Under the supervision of Dr. Hisham Saeed Al Nuaimi

- The linguistic detectives In the book of flags Mayor the benefits of the verdicts to the son of a teleprompter- Doctoral thesis- Under the supervision of Dr. Mohammed Yahya Salem

- The appeal at Arab scholars

-Non studying The grammatical

- Responses son AL-TRAOA On Grammarians in explaining disclosure

- From Manifestations of hiring Readings Quranic In Arabic lexicons Effect difference Brown The the multiplicity Lexicographical meanings Search in San Arabs(Search joint)

- Reading Ali Bin Al Hussein(Peace be upon them) a study Grammatical Linguistic(Search joint)

12- Teaching experience:

- member body Teaching In the Department of Language Arabic In the College of Basic Education- Diyala University- Since the date of Direct at 9-1-2006- Upon Ordered designation Ministerial No(20477)at 26-12-2005-and It university no (164)at 7-1-2006

And He studied the following materials :

- Material rules the third and fourth phase
- Material lexicon first stage
- Performance-enhancing Material second phase

-Supervision and discussions :

Overseeing the (1) Master's Students Of

- Scientific expertise:

Folk language on(3) Master Messages

13- Seminars and pain...:

- Member of Preparatory Committee Conference Fourth Scientific Research to discuss the graduation for students fourth stage in the College of Basic Education-Diyala University 2015

- Participation in the committees of the Seventh Scientific Conference, which was held at the College of Basic Education, University of Diyala 2016

14- Positions held prior to appointment to the angel of the Ministry of Higher Education and Scientific Research

- Associate Center official school of the College of Education open self Diyala province about it administrative No. (2-1-533) at the 12/04/2005

15- Positions held after appointment to the shareholders the Ministry of Higher Education and Scientific Research

- Director of research and development at the College of Basic Education, University of Diyala up administrative No. (847), in 14-6-2006

- Rapporteur of the Arabic Department to study the morning and evening at the College of Basic Education, University of Diyala administrative numbered about it (3251) at the 11/20/2014

16- **Wrote thank obtained:**

Firstly: Minister of Higher Education and Scientific Research:

- Book thanked number (t d -591) at the 06/02/2011

Second, Mr. President of the University :

- Book thanked number (19841) on 31/12/2013
- Book thanked number (7007) at the 16/05/2016

Third: Mr. Dean of the College

- Book thanked number (1868) at the 27/07/2009
- Book thanked number (2343) at the 29/09/2009
- Book thanked number (67) at the 16/03/2010
- Book thanked number (266) at the 26/01/2011
- Book thanked number (2902) at the 26/10/2015
- Book thanked number (1676) at the 31/5/2015
- Book thanked number (616) at the 10/2/2016
- Book thanked number (761) at the 21/2/2016

Fourthly: Actors The other

- Book thanked number (3777) at the 05/19/2015-directed by the President of the Diyala provincial council